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رئيس اتاق بازرگاني ايران:
 ارزهاي بلوكه شده 

خرج سركوب تولید ملي نشود
رئيس اتاق بازرگاني ايران گفت: اگر روش هاي ما در مسائل اقتصادي 
متحول نشود ولو آنكه همين فردا هم برجام به ثمر برسد و تحريم ها 
برداشته شود، باز مشكلات ريش�ه اي به قوت خود باقي مي ماند. 
غلامحسين شافعي در بيست و نهمين جلسه هيئت نمايندگان اتاق مشهد 
عنوان كرد: شاهديم كه در گذر اين سال ها به جاي تمركز بر سياست هاي 
اقتصادي، اقتصاد را سياسي كردند و از همين منظر به آن ضربه وارد شد. تا 
زماني كه سايه سياست بر اقتصاد كشور سنگيني كند و هزينه هاي سياست 

را بخش اقتصاد بپردازد، تحول مثبتي رقم نخواهد خورد. 
رئيس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي اي��ران، به موضوع 
مذاكرات برجامي نيز اش��اره ك��رد و ضمن ابراز اميدواري نس��بت به 
ثمريابي اين گفت وگوها  متذكر ش��د: توصيه ما به مسئولان اين بوده 
كه سرنوشت اقتصاد و توليد كش��ور را به برجام گره نزنند. حقيقت آن 
است كه اگر روش هاي ما در مسائل اقتصادي متحول نشود، ولو آنكه 
همين فردا هم برجام به ثمر برسد و تحريم ها برداشته شود، باز مشكلات 
ريش��ه اي به قوت خود باقي خواهد بود و در بزنگاه هاي مختلف، اثرات 
آن را شاهد خواهيم بود. باور داريم كه حركت به سمت يك حكمراني 

خوب ما را به توسعه در تمامي بخش ها خواهد رساند. 
ش��افعي در بخش ديگري از اظهارات خود، به تنش هاي ارزي و اثرات 
مخرب آن بر بخش هاي مولد پرداخ��ت و گفت: توصيه پارلمان بخش 
خصوصي به مسئولان اين است كه در حوزه ارزي دخالت و اظهارنظر 
كمتري داش��ته باش��ند و از بيان وعده هايي كه قابل تحقق نيس��ت، 
پرهيز كنند. وي خاطرنش��ان ك��رد: موضوع مهم ديگري ك��ه بايد از 
سوي مس��ئولان مورد توجه قرار بگيرد، بحث منابع مالي بلوكه شده 
ايران اس��ت كه در پي مذاكرات و توافقات آتي، احتمال آزادسازي آن 
وجود دارد. طبيعتاً اين نگراني بيان مي شود كه منابع آزادشده، صرف 
جبران كسري ها يا پول پاشي ها شود. اتاق ايران اكيداً توصيه مي كند، 
ارزهايي كه به قيمت زندگي دشوار آحاد مردم در چند سال اخير، در 
نقاط مختلف دنيا به صورت اجباري پس انداز ش��ده است، بايد صرف 
سرمايه گذاري براي تكميل زنجيره هاي توليدي شود كه كشور در آنها 

مزيت صادراتي دارد. 
شافعي افزود: بازار بزرگ كشور نبايد به راحتي در اختيار كالاهاي نهايي 
ساخت ديگر كشورها قرار بگيرد. در مقابل، منابع مسدود شده در دوران 
تحريم كه احتمالاً آزاد مي شوند، بايد به صندوق توسعه ملي واريز شده 
و صرف سرمايه گذاري مشترك بخش خصوصي داخلي با شركت هاي 
بزرگ خارجي ب��راي تكميل زنجيره هاي ارزش داخل��ي و نيز تقويت 
توليدات صادرات محور ش��ود. به اين ترتيب، تحولي مهم در اشتغال و 

صادرات و در نتيجه بهبود پايدار زندگي مردم به وجود خواهد آمد.
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معاون اقتصادي سازمان برنامه و بودجه: 
 بانك مركزي ۱۲۷ هزار میلیارد تومان 

به دولت بدهكار است
بده�ي  از  بودج�ه  و  برنام�ه  اقتص�ادي س�ازمان  مع�اون 
۱۲7 ه�زار ميلي�ارد تومان�ي بان�ك مرك�زي ب�ه دول�ت خب�ر 
داد و گفت: ش�هريور س�ال گذش�ته، ترازنامه بان�ك مثبت بود. 
حميد پورمحم��دي در خصوص بدهي بانك مرك��زي به دولت گفت: 
دولت به دليل ملاحظات تحريمي، پول نفت و هدفمندي يارانه ها را از 

بانك مركزي دريافت نكرد و 127 هزار ميليارد تومان طلب دارد. 
وي افزود: دولت براي اس��تفاده از منابع بانك مركزي دو راه دارد، اول 
آنكه اين بانك ارز در بازار عرضه نكند و پول آن را به دولت بدهد و ديگر 
آن كه قرض بگيرد. در اين شرايط، خالص دارايي هاي دولت نزد بانك 
مركزي افزايش پيدا مي كند. عبدالناصر همتي، رئيس كل بانك مركزي 

با استناد به ترازنامه بانك، دولت را بدهكار مي داند. 
پور محمدي ادامه داد: دولت براي تجميع سپرده ها، خرانه داري واحد 
ايجاد كرد و همه حس��اب هاي دولت نزد بانك است. در شهريور سال 
گذشته، ترازنامه بانك مركزي مثبت بود. در سه ماهه بعدي، مقداري 
دولت به بانك مركزي بدهكار شد، اما بررس��ي سپرده هاي دولت نزد 

بانك مركزي، نشان مي دهد ترازنامه مثبت بوده است. 
   ارز ترجيحی از ابتدا تا كنون

پورمحم��دي در خصوص برنامه ه��اي حذف تدريج��ي ارز ترجيحي 
)۴هزارو200( گفت: پرداخت ارز ترجيحي در ابتدا حدود ۳2 ميليارد 
دلار بود، بعد دولت اين را به مرور كاهش داد تا امسال به حدود ۸ ميليارد 
دلار رسيد كه حدود 2/5ميليارد دلار آن براي دارو و تجهيزات پزشكي و 
5/5ميليارد دلار آن براي تأمين نهاده هاي دامي و كشاورزي و كالاهاي 
اساسي است، اما آن چيز كه توس��ط مجلس تصويب و قانون شده اين 
است كه اين مسير را دولت ادامه بدهد و به اقتضائات جامعه نگاه كنيم. 
اگر شرايط كرونايي و تحريم ها ادامه داش��ته باشد، ادامه پيدا مي كند 
كه شوك تورمي پيش نيايد، هركجا هم كه نياز نبود قطع و تبديل به ما 

به التفاوت به صورت يارانه براي مردم پرداخت شود. 
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 تعداد بازرسان كار 
بسیار كمتر از حد استاندارد است

مدي�ركل بازرس�ي كار وزارت كار گف�ت: س�طح اس�تاندارد در 
ب�اب تع�داد س�رانه بازرس�ان، ي�ك ب�ه ۱۰ ه�زار اس�ت ك�ه با 
توج�ه ب�ه جمعي�ت ۱4 ميلي�ون كارگ�ر بيمه ش�ده در كش�ور، 
س�رانه بازرس�ان م�ا خيل�ي كمت�ر از اي�ن اس�تاندارد اس�ت. 
به گزارش مهر، حوادث ناشي از كار به حوادثي گفته مي شود كه در حين 
انجام وظيفه يا مواقعي اتفاق بيفت��د كه نيروي كار در بنگاه اقتصادي، 

كارگاه يا ساختمان و محوطه آن مشغول انجام كار باشد. 
طبق آخرين آمار اعلامي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي سال گذشته 
۹ هزار و 5۸7 حادثه ش��غلي در كش��ور رخ داده و ۹ هزار و 2۹5 نفر كه 
مشمول قانون كار مي شوند در اين بين آسيب ديده اند كه ۹7/1درصد 
)۹ هزار و 2۴ نفر( م��رد و 2/۹درصد )271 نفر( زن هس��تند. از ميان 
۹ هزار و 2۹5 فردي كه دچار حادثه شغلي شدند 751 نفر فوت كردند. 
بيشترين آس��يب هم در تهران با يك هزار و ۴۹۳ نفر حادثه ديده است 
كه 1۹۶ نفر فوت كردند. مديركل بازرسي كار وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي افزود: سطح استاندارد در باب تعداد سرانه بازرسان، يك به 
10 هزار اس��ت كه با توجه به جمعيت 1۴  ميليون كارگر بيمه شده در 
كشور، از اين استاندارد تبعيت نكرده ايم و سرانه بازرسان ما خيلي كمتر 
از اين استاندارد اس��ت. مظفري تأكيد كرد: بايد توجه كنيم كه بحث 
ارتقاي ايمني در كارگاه تابع نظارت موردي بخش بازرس��ي نيست و 
كارفرما مكلف است كه در بنگاه اقتصادي خود بخش حقوق مربوط به 

صيانت از نيروي كار را بر عهده بگيرد.

 وحشت سهامداران از عرضه سنگین سهام 
توسط دولت 

ابه�ام در وضعيت احي�اي برج�ام و انتخابات رياس�ت جمهوري 
و همچنين اش�اره وزي�ر اقتصاد ب�ه انتظ�ار براي ايج�اد فرصت 
جهت عرضه ۱۰۰ هزار ميليارد تومان س�هام در نيمس�ال ابتدايي 
س�الجاري صف فروش س�هام در بازار س�رمايه را تقوي�ت كرد. 
در جريان معاملات س��ومين روز كاري اين هفته، بازار سهام با تداوم 
فش��ار فروش در معاملات اكثر نمادها آغاز به كار كرد به طوري كه در 
نهايت، نماگر بازار با افت 12 هزار و 1۸۹ واحدي و عقب نشيني به كانال 

يك ميليون و ۹5 هزارتايي به معاملات روزانه پايان داد. 
 ارزش بازار در بورس تهران به بيش از ۴ ميلي��ون و ۳7۹ هزار ميليارد 

تومان رسيد. 
معامله گران در بورس تهران بيش از ۴ ميليارد سهام حق تقدم و اوراق 
مالي در قالب ۳5۳  هزار فقره معامله و ب��ه ارزش 2 هزار و ۸2۳ ميليارد 

تومان داد و ستد كردند. 
اگر ارزش معام��لات فرابورس كه ب��ه بيش از ۳ ه��زار و ۳1۴ ميليارد 
تومان رس��يد را در نظر بگيري��م، معامله گران امروز بي��ش از ۶ هزار و 

100ميليارد تومان در دو بازار داد و ستد كردند. 
همه شاخص هاي بورس قرمز بودند كه كمترين ريزش مربوط به بازار 
معاملات بلوكي بود. به گونه اي كه شاخص كل و شاخص قيمت با معيار 

وزني � ارزشي 1/1درصد كاهش يافتند. 
ابهام در وضعيت احياي برجام و انتخابات رياس��ت جمهوري كم بود، 
حالا اشاره وزير اقتصاد به عرضه سهام شركت هاي دولتي ترديد بسياري 

از سهامداران را براي خروج از بازار برطرف كرد. 
فرهاد دژپسند كه بعد از جلسه روز گذشته خود با اعضاي كميسيون 
اقتصادي مجلس با دو موضوع اجراي سياست هاي اصل ۴۴ در خصوص 
بهبود فضاي كسب و كار و مقررات زدايي و سؤال نمايندگان بود، گفت: 
وزارت اقتصاد، 27 هزار ميليارد تومان آگهي عرضه سهام شركت هاي 
دولتي را دارد اما بايد براي فروش اين حجم از دارايي ها، مشتري و تقاضا 
وجود داشته باشد. بنابراين طي ش��ش ماه اول سال 100هزار ميليارد 

تومان سهام شركت هاي دولتي عرضه خواهد شد. 
........................................................................................................................

شكر آزاد شد
كنن�دگان  مص�رف  حماي�ت  س�ازمان  بازرس�ي  مع�اون 
و توليدكنن�دگان ب�ا اعلام اينك�ه ذخاير ش�كر وارد ش�ده با ارز 
دولتي رو ب�ه اتمام اس�ت از آزادس�ازي قيمت ش�كر خب�ر داد. 
جواد احم��دي درباره افزاي��ش قيمت ش��كر گفت: قيم��ت مصوب 
۸هزارو700 تومان براي شكر وارد شده با ارز دولتي بود اما با توجه به 
تغيير گروه كالايي در سال گذشته از گروه يك به دو و قطع تخصيص 
ارز دولتي، ذخاير با ارز ۴هزارو200 توماني رو به اتمام است و شكر وارد 
ش��ده با ارز نيمايي مش��مول قيمت گذاري تثبيتي نيست. وي افزود: 
افزايش قيمت نان پيش از تصويب و اعلام قيمت جديد غيرقانوني است 

و بازرسي بر اين كالا طي هفته هاي گذشته افزايش يافته است. 
........................................................................................................................

كنترل بازار مرغ و تخم مرغ با واردات
عض�و كميس�يون كش�اورزي مجل�س از واردات ۲۰ميلي�ون 
تخ�م م�رغ نطف�ه دار در م�اه خب�ر داد و گف�ت: در كن�ار اي�ن 
مس�ئله، واردات م�رغ منجم�د ب�راي ذخاي�ر اس�تراتژيك 
در دس�تور كار ق�رار دارد ت�ا ب�ازار دچ�ار مش�كل نش�ود. 
پرويز اوسطي در گفت وگو با مهر، درباره افزايش قيمت جوجه يك روزه 
و احتمال ايجاد بحران مجدد در بازار مرغ و نحوه ورود مجلس از جايگاه 
نظارتي به اين مسئله گفت: اخيراً ما جلسه اي با حضور مسئولان وزارت 
جهاد كشاورزي، وزارت صمت و بانك مركزي داشتيم و اين مسئله به 

صورت مفصل مورد بررسي قرار گرفت. 
وي با اشاره به اينكه فعلاً شاهد آرامش نسبي در بازار مرغ هستيم، گفت: 

بايد تلاش كنيم اين آرامش در ماه هاي آينده نيز برقرار باشد. 
عضو كميسيون كش��اورزي مجلس ش��وراي اس��لامي تصريح كرد: 
هم اكنون فرايند جوجه ريزي در واحدهاي توليدي، به خوبي در حال 
انجام است و حدود 117 تا 120ميليون قطعه جوجه ريزي انجام شده 
كه البته اين دقيقاً به اندازه نياز كشور است و ما بايد با ضريب اطمينان 
بيشتري حركت كنيم تا دچار مشكل نشويم. در اين راستا وزارت جهاد 
كش��اورزي دو اقدام انجام داده اس��ت؛ اولين اقدام آنها واردات ماهانه 
20ميليون تخم مرغ نطفه دار به كشور است و اقدام دوم نيز واردات مرغ 
منجمد است كه توسط شركت پشتيباني امور دام انجام شده و به عنوان 

ذخاير استراتژيك نگهداري مي شود. 
........................................................................................................................

 تكمیل ۳۰۰ كیلومتر
 از خط آهن چابهار- زاهدان تا پايان سال

معاون وزير راه و شهرسازي با بيان اينكه خط آهن چابهار- زاهدان 
در سه قطعه اجرا مي ش�ود، گفت: تلاش مي كنيم قطعات شمالي 
و جنوبي پروژه به طول ۳۰۰ كيلومتر تا پايان س�ال تكميل ش�ود. 
خيرالله خادمي در گفت و گو با فارس درباره آخرين وضعيت خط آهن 
چابهار- زاهدان اظهار  داشت: با توجه به عنايت مقام معظم رهبري براي 
تخصيص اعتبار به  اين پروژه استراتژيك از محل صندوق توسعه ملي، 
تاكنون حدود 2هزار ميليارد تومان اعتبار از محل مصوبه مقام معظم 
رهبري از صندوق توسعه ملي بابت خط آهن چابهار- زاهدان دريافت 
ش��ده اس��ت. وي با بيان اينكه اين مسير ريلي در س��ه قطعه در حال 
اجراس��ت، اظهار كرد: ۳00 كيلومتر از اين خط ريلي شامل دو قطعه 

150 كيلومتري تا پايان امسال به پايان خواهد رسيد. 
........................................................................................................................

علت گراني ها رشد نرخ جهاني كالا و ارز است
سخنگوي كميسيون صنايع و معادن مجلس در تشريح نشست اين 
كميسيون درباره رصد وضعيت بازار و بررسي علل افزايش قيمت ها 
گفت: مسئولان بخش�ي از علت افزايش قيمت را ناشي از افزايش 
قيمت جهاني و بخشي را ناشي از نوسانات نرخ ارز عنوان كرده اند. 
حجت الله فيروزي در گفت وگو با خانه ملت، با بيان اينكه در پي افزايش 
قيمت هاي اخير بازار، ميزبان تعدادي از مسئولان حوزه تنظيم بازار بوديم، 
گفت: مسائل و مشكلات حوزه بازار در اين جلسه رصد شده و در اين باره 
بحث و بررس��ي صورت گرفت. وي ادامه داد: اين مس��ئولان بخشي از 
افزايش قيمت هاي حال حاضر را به خاطر افزايش قيمت جهاني و بخشي 
را به خاطر نوسانات نرخ ارز و سختي تأمين كالا از برخي از كشورها اعلام 
كردند اما اطمينان خاطر داده شد كه در حوزه تأمين كالاهاي اساسي 
مشكلي وجود ندارد. سخنگوي كميسيون صنايع و معادن مجلس شوراي 
اس��لامي گفت: در حال حاضر مش��كلي براي تأمين 20 قلم كالاهاي 

ضروري و پنج قلم كالاهاي حياتي مردم وجود ندارد.

هر چقدر كه از قطعي گس�ترده ب�رق زمان 
بيشتري مي گذرد، چراغ ش�ايعات در مورد 
دليل قطعي برق روش�ن تر مي شود تا جايي 
كه برخي حتي اين موض�وع را به خرابكاري 
عوامل خارجي در آس�تانه انتخابات رياست 
جمهوري اي�ران نس�بت مي دهن�د، اما در 
ميان اخبار رس�مي يك مق�ام دولتي قطعي 
برق را به برق خ�واري ماينرها نس�بت داده 
و مدعي ش�ده اس�ت مصرف ب�رق ماينرها 
مع�ادل مصرف ۲ميلي�ون خانوار ي�ا معادل 
بيش از مصرف هفت استان يا معادل ۳۰ درصد 
مصرف تهران اس�ت، هر چند ي�ك نماينده 
مجلس اين موضوع را رد كرده اما در نهايت 
دليل قطعي برق هر چه اس�ت، ماجرا كم كم 
دارد پليسي- امنيتي مي شود، زيرا به دليل 
تيران�دازي هنگام جم�ع آوري فعاليت هاي 
غيرمجاز برق ماينرها از دستگاه هاي امنيتي 
و قضاي�ي درخواس�ت كمك ش�ده اس�ت. 
قطعي برق به يك س��وژه رمزگونه براي افكار 
عموم��ي تبديل ش��ده كه ع��لاوه ب��ر فضاي 
مجازي، فضاي حقيقي جامع��ه را نيز به خود 
مشغول كرده اس��ت. برخي به مزاح مي گويند 
تا يك كميته حقيقت ياب تش��كيل نشود و به 
ش��كل حرفه اي و بر اس��اس ادله و مستندات 
محكمه پسند دليل قطعي برق را به طور شفاف 
به سمع و نظر مردم نرساند، شايعات پيرامون 
قطعي برق پايان نخواهد ياف��ت، البته برخي 
مقامات دولتي ني��ز در بازگش��ايي پنجره رو 
به ش��ايعات در حوزه قطعي ب��رق نيز بي تأثير 
نبوده ان��د، به ط��ور مث��ال يك مق��ام دولتي 
برق خواري ماينرها را دليل اخلال در ش��بكه 
برق دانس��ته است و خواس��تار ورود نهادهاي 
امنيتي به موضوع قطعي برق ش��ده، هر چند 
يك نماينده مجلس اين موضوع را بزرگنمايي 

دانسته است. 
   دلايل اصلي افزايش كم سابقه مصرف 

برق و چند آمار بي نظير 
مديرعامل توانير با اعلام چند آمار دلايل اصلي 
افزايش كم س��ابقه مص��رف 20 درصدي برق و 

قطعي ناخواسته از مردم عذرخواهي كرد. 
محمدحس��ن متولي زاده درباره دلايل قطعي 
برق و وضعيت ح��ال و آينده و ادع��اي اينكه 

اي��ران ارزان ترين ب��رق دني��ا را دارد و موجب 
هجوم توليدكنندگان رمزارزها ش��ده اس��ت، 
در برنام��ه تلويزيون��ي اعلام كرد: اس��تفاده از 
انرژي براي اس��تخراج رمزارزها، چندين برابر 
شده و به حدود 2هزار مگاوات برق رسيده كه 
معادل مصرف 2ميليون خانوار يا معادل بيش از 
مصرف هفت استان يا معادل ۳0 درصد مصرف 

تهران است. 
وي ادام��ه داد: ق��رارداد توليدكنن��دگان 
مج��از رمزارزها ح��دود ۳00 م��گاوات بوده و 
مديريت پذيرند و حتي يك روز اين گروه از مدار 
خارج شدند ولي اكثريت توليدكنندگان تمايلي 
به فعاليت قانوني ندارند، بنابراين آمار دقيقي از 

ميزان توليد رمزارزها نيست. 
    تيراندازي به مأموران برق 

اين مقام مس��ئول افزود: در حالي براي معرفي 
استخراج كنندگان غيرمجاز، پاداش 20ميليون 
توماني تعيين ش��ده كه به برخ��ي از همكاران 
هن��گام جم��ع آوري فعاليت ه��اي غيرمج��از 
تيراندازي و در اين رابطه از دستگاه هاي امنيتي 

و قضايي درخواست كمك شده است. 
متولي زاده گفت: در اين ميان، تعميرات برخي 
نيروگاه ها به علت استفاده از سوخت مايع بيش 
از زم��ان مقرر به تأخي��ر افت��اد. در حالي كه با 
تخصيص اعتبار مالي پايدار و ب��ا تكيه بر توان 
توليد و س��اخت تجهيزات و وجود پيمانكاران 
بسيار قوي، توليد برق افزايش مي يابد. از سوي 
ديگر با اقدامات و راه هاي س��اده مانند تعويض 
كولرهاي گازي اسقاطي )كه معادل دو خودروي 
فرسوده، سوخت مصرف مي كنند( با كولرهاي 
اس��تاندارد، بيش از ۴هزار مگاوات صرفه جويي 
مي ش��ود و ب��ا صرفه جويي م��ردم، ني��ازي به 

خاموشي نخواهد بود. 
    گرماي بي سابقه در 5۰سال اخير

وي ادامه داد: از ديگر عوامل افزايش كم سابقه 
مصرف 20 درصدي و قطعي ناخواس��ته برق، 
گرماي شديد و زودرس و ش��ايد بي سابقه در 
50سال اخير اس��ت، به طوري كه دماي هوا 
در فروردين، پن��ج درجه گرم تر از متوس��ط 
س��ال هاي گذش��ته بود. علاوه بر اين كاهش 
ذخي��ره آب ني��روگاه برقابي و كم بارش��ي و 
خشكسالي موجب ش��د چاه هاي كشاورزي، 

زودتر وارد مدار شده و دستگاه هاي سرمايشي 
مردم زودتر روشن شوند. 
    عذرخواهی از مردم

متولي زاده افزود: با اين همه ضمن عذرخواهي 
از مردم بابت قطعي هاي مكرر برق، براي روشن 
نگه داش��تن چراغ خانه ها و چرخ زندگي مردم 

تلاش مي شود. 
بر اس��اس اي��ن گ��زارش، طبق اع��لام وزارت 
نيرو به هيئ��ت دولت طي 10ماه )از تير س��ال 
گذشته تا ارديبهشت س��ال جاري(، 175 هزار 
استخراج كننده و 2هزار و ۶۶1 مركز غيرمجاز، 
كشف و جمع آوري شده اند كه 27 درصد از اين 

آمار از طريق گزارش هاي مردمي بوده است. 
هر چقدر از ماجراي قطعي برق مي گذرد، ماجرا 
عجيب تر مي شود، به طوري كه برخي دولتي ها 
موضوع اخلال در شبكه برق را به ماينرها براي 
اس��تخراج رمز ارز ارتباط مي دهن��د و حتي از 
نهادهاي امنيتي ب��راي ورود به موضوع كمك 
گرفته اند از سوي ديگر يكي از نمايندگان مجلس 
اين موضوع را رد مي كن��د و می گويد، كوتاهي 
دولت در انجام وظايف يا  سرمايه گذاري نكردن 
در اين حوزه موجب قطعي گس��ترده برق شده 

است.
    خاموش�ي ها ربطي به توليد رمزارزها 

ندارد 
رئيس كميس��يون اقتصادي مجلس برخلاف 
اعلام مدي��ران وزارت نيرو و با اش��اره به اينكه 
اس��تخراج بيت كوين دليل خاموشي ها نبوده 
اس��ت، درباره ميزان مصرف انرژي رمزارزها به 
خانه مل��ت گفت: طبق اع��لام وزارت صنعت و 
بانك مركزي، دو گروه از توليدكنندگان مجاز و 
غيرمجاز رمزارزها در مجموع ۶00 مگاوات برق 

مصرف مي كنند. 
محمدرض��ا پورابراهيم��ي اف��زود: فعالي��ت 
توليدكنن��دگان غيرمجاز خلاف قانون اس��ت 
و بايد ب��ا رصد از فعاليت آنها جلوگيري ش��ود. 
پيشنهاد مي شود اين مجموعه ها امكان ايجاد 
نيروگاه هاي فس��يلي و تجديدپذي��ر را فراهم 
كنند تا دغدغه وزارت نيرو براي مواجه ش��دن 
با كس��ري برق با گذش��ت زمان برطرف شود. 
اين امكان وجود دارد تم��ام برق مصرفي مورد 
نياز مزارع استخراج رمزارز از طريق انرژي كه 

به واسطه ايجاد نيروگاه در مجموعه آنها توليد 
مي شود، تأمين شود. 

    شرايط فعلي ماحصل تصميم سياسي 
دولت است

مالك شريعتي نياسر، نماينده مجلس با تأكيد 
بر اينكه مجموعه اي از سياس��ت هاي قيمتي و 
غيرقيمتي در حوزه برق، ما را به امروز رس��انده 
است، افزود: در سياس��ت هاي قيمتي در سال 
1۳۹2 براي اجراي يك سياست بسيار خوب به 

نام افزايش پلكاني برنامه ريزي شد. 
او ادامه داد: حرف اين سياست اين است كه ما 
ميان كم مصرف ها، افراد منطبق با الگوي مصرف 
و مصرف كنندگان پرمصرف، تفاوت قائل شويم. 
شريعتي نياسر افزود: بر اساس اين سياست، قرار 
بود ميزان تعرفه ها را براي افراد پرمصرف و بالاتر 
از الگوي مصرف با جرايمي روبه رو كنيم كه اين 
اتفاق نيفتاد و عملًا ش��يب افزايش قيمت براي 
پرمصرف ها در سال هاي گذشته به حدي بود كه 

مستهلك و فاصله آنها كم مي شود. 
س��خنگوي كميس��يون انرژي مجلس شوراي 
اسلامي گفت: اگر بخواهيم واقعاً اين سياست 
را دنبال كنيم اكنون باي��د تعرفه هاي بالاتر از 
100 درصد ي��ا 200 درصد ب��راي پرمصرف ها 

مي داشتيم. 
او اف��زود: در س��ال 1۳۹۴ در زم��ان آق��اي 
چيت چي��ان، وزارت نيرو اي��ن كار را پيگيري 
كرد، اما متأسفانه با تصميم سياسي دولت، اين 

موضوع كنار گذاشته شد. 
شريعتي نياس��ر اضافه كرد: اگر اين اتفاق از آن 
زمان آغاز ش��ده بود اكنون بخ��ش عمده اي از 
اين مش��كلات را در حوزه سياست هاي قيمتي 

نداشتيم. 
    هشدار بخش غيردولتي در مورد كمبود 

برق جدي گرفته نشد
ناي��ب رئي��س هيئ��ت مدي��ره س��نديكاي 
توليدكنن��دگان ب��رق گفت: تولي��د برق بيش 
از 50 درصد توس��ط بخ��ش غيردولتي و بيش 
از ۴0 درص��د در مجموع��ه وزارت ني��رو انجام 

مي شود. 
ابراهيم خوش گفتار افزود: بخش هاي غيردولتي 
از سال هاي پيش هش��دار مي دادند كه مشكل 

توليد برق به وجود خواهد آمد. 
او اضافه كرد: در سال 1۳۹۹ حدود 5هزار و ۶00 
مگاوات و اكنون حدود ۶ه��زار مگاوات كمبود 

داريم كه جايگزين خواهد شد. 
خوش گفت��ار افزود: بخش ه��اي غيردولتي كه 
حدود 55 درصد برق را توليد مي كنند و در اين 
زمينه سرمايه گذاري كرده اند ۳/5سال از وزير 

نيرو وقت می خواستند اما به آنها وقت ندادند. 
ناي��ب رئي��س هيئ��ت مدي��ره س��نديكاي 
توليدكنندگان برق با بي��ان اينكه توليد برق به 
اندازه كافي انجام نشده است، گفت: مشكل اين 
است كه از سرمايه گذار حمايت نكرديد، بنابراين 
سرمايه گذاري كافي انجام نش��ده و مشكل به 

وجود آمده است. 
   نيروگاه ه�ا ۲۶هزار ميلي�ارد تومان از 

وزارت نيرو طلب دارند
خوش گفت��ار ب��ا بي��ان اينك��ه نيروگاه ه��ا 
2۶هزارميليارد تومان طلبكار هس��تند، اضافه 
كرد: خصوصي ها شكايت كردند و ديوان عدالت 
اداري، حكم ص��ادر كرده ام��ا وزارت نيرو اجرا 
نكرده اس��ت، بنابراين س��رمايه گذاران در اين 
حوزه س��رمايه گذاري نمي كنن��د و نتيجه آن 

خاموشي است. 
وي با اشاره به اينكه نيروگاه ها براي تعميرات، 
پ��ول ندارند، گفت: ع��راق بخش��ي از پول آنها 
را مي پرداخ��ت كه اكنون پ��ول نمي دهد، اين 

مشكلات بايد حل شود.

اطلاعات مركز آمار ايران نش�ان مي دهد در 
س�ال ۶5، فقط ۱۲ درصد خانواره�اي ايراني 
مس�تأجر بودند ام�ا برآوردها نش�ان از آن 
دارد كه در سال پاياني دولت حسن روحاني 
ح�دود ۳8 درص�د از خانواره�اي ايراني ها 
مس�تأجر هس�تند، از اين رو انتظار مي رود 
نهاد دولت ب�راي كنترل كنون�ی در وضعيت 
كرونا و تنگناي معيش�ت فكر اساس�ي كند. 
وضعيت در بازار اجاره بها چندان مناسب نيست 
و اين در حالي اس��ت كه برآوردها نش��ان از آن 
دارد كه ۳۸ درصد از 2۴ميليون خانوار در كشور 
مستأجر هس��تند و هم اكنون در آستانه فصل 
اجاره بها اين خانوارها براي تمديد قرار داد اجاره 

يا جابه جايي اسكان دغدغه دارند. 
برآوردهاي انجام ش��ده حاكي از آن اس��ت كه 
تعداد خانوارهاي مس��تأجر ايراني در س��ال ۹۹ 
بازهم افزايش پيدا كرده و ب��ه حدود ۳۸ درصد 
رسيده است. البته براس��اس برآوردهاي انجام 
شده، ۴2 درصد خانوارهاي تهراني را مستأجران 
تش��كيل مي دهند يا به تعبي��ر ديگر ۴2 درصد 

تهراني ها  در سال ۹۹ مستأجر بوده اند. 
با توجه ب��ه اينكه تقريباً بازار مس��كن در دولت 

حس��ن روحاني در ركود بوده اس��ت و به دليل 
افزايش قيمت مس��كن فش��ار بر بازار اجاره بها 
بيشتر شده است، اين نگراني وجود دارد كه بازار 
اجاره بها در سالجاري ميليون ها خانوار مستأجر 
را از ناحيه هزينه دچار مشكل كند. شايد اگر هر 

سال بخشي از مس��تأجران مي توانستند خانه 
بخرند و از بازار اجاره بها خارج ش��وند وضعيت 
بازار اج��اره بها به ش��كل كنوني نب��ود، اما دود 
ركود تورمي بازار مس��كن به چشم خانوارهاي 

مستأجر مي رود. 

بررس��ي هاي انج��ام ش��ده حاكي از آن اس��ت 
كه س��هم اجاره بها در س��بد هزين��ه خانوار در 
سال گذش��ته براي يك واحد 75 مترمربعي، به 

5۸ درصد رسيده است. 
اين شاخص براي كل كش��ور معادل 2۸درصد 
محاسبه شده است، تعداد خانوارهاي مستأجر 
در كشور طي 5/ ۳ دهه گذشته، يعني از سال ۶5 

تا ۹۹، سه برابر شده است. 
اگر يك خانوار تهراني در سال 7۹، با پس انداز 
يك س��وم درآمد خود، پس از 12 سال صاحب 
يك خانه 100 متري مي ش��د، اي��ن فاصله در 
سال ۹۹ به ۶۶ سال افزايش پيدا كرده است. به 
عبارت ديگر در فاصله سال هاي 7۹ تا ۹۹، فاصله 
خانوارهاي تهراني تا صاحبخانه شدن سه برابر 
شده است. به طور استاندارد در بخش زيادي از 
كشورهاي جهان شاخص دسترسي به مسكن 
حدود پنج سال است، اما محدوده اين شاخص 
در شهر تهران اكنون به 22 سال و در كل كشور 
به 10 سال رسيده است. زماني كه اين شاخص 
بالاي پنج سال قرار مي گيرد، وضعيت به شكل 
نامطلوب و 10 سال و بيش��تر به شكل بحراني 

گزارش مي شود.

اجاره نشيني 38  درصد از خانوارها در كل كشور
4۲ درصد خانوارهاي تهراني مستأجر هستند
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